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 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي

 

 
 

 البرلماناتالعالمي الخامس لرؤساء المؤتمر 
 2020آب/أغسطس  21 - 19 ،فيينا )النمسا( ،مكتب الأمم المتحدة

 
 مشروع قواعد المؤتمر 

 
 1لقاعدة ا

بالتعاون الوثيق للأمم المتحدة والبرلمان النمساوي  لرؤساء البرلمانات    لماني الدولي المؤتمر العالمي الخامس يعقد الاتحاد البر 
 .  بالبرلمان المضيف()المشار إليه فيما بعد 

 
 مكان انعقاد المؤتمر ومدته 

 2القاعدة 
 . 2020  آب/أغسطس   21إلى  آب/أغسطس    19في الفترة من    فييناالأمم المتحدة في    مكتب يعُقد المؤتمر في    .1
من    18:00الساعة    وينتهي عند   10:00عند الساعة    آب/أغسطس   19الأربعاء  يبدأ المؤتمر مداولاته يوم    .2

 .2020 آب/أغسطس  21معة، يوم الج
إلى   15:00قبل الظهر ومن الساعة    13:00إلى الساعة    10:00جلسات من الساعة    المؤتمر ست يعقد    .3

 بعد الظهر. 18:00الساعة 
 يجوز في حالة الضرورة للرئيس أن يقرر، بناء على مشورة اللجنة التوجيهية، تمديد المناقشة في بعض الجلسات.  .4

 
 

 
 المشاركون والمراقبون 

 3القاعدة 

 لنشكل مستقبلنا معا  

https://www.un.org/ar/un75
https://www.un.org/ar/un75
https://www.un.org/ar/un75
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البرلمان المضيف  .1 الدولي ورئيس  البرلماني  إلى رؤساء جميع    يوجه كل من رئيس الاتحاد  المؤتمر  دعوات حضور 
الأعضاء في الأمم    البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي وإلى رؤساء جميع البرلمانات الأخرى للدول 

 المتحدة وغير الممثلين في الاتحاد البرلماني الدولي. 
 من مجلسين، توجَّه الدعوة إلى رئيسي المجلسين كليهما. المؤلفة البرلمانات  في حالة  .2
التابعة    والمنظمات البرلمانية الإقليمية والدولية الرئيسية وكذلك لممثلي البرامج والوكالات   معياتيجوز لرؤساء الج  .3

 لمنظومة الأمم المتحدة أن يحضروا مداولات المؤتمر بصفة مراقبين. 
 
 

 حجم الوفود 
 4القاعدة 

البرلمانات  ستة أشخاص )عشرة أشخاص في حالة  عدد الأن يتجاوز حجم وفد كل برلمان    ،لا يجوز، من حيث المبدأ
ولا يجوز،  اء المنتسبين تسجيل أربعة مندوبين كحد أقصى؛  يحق للأعض.  الرئيس )الرؤساء(من مجلسين(، بمن فيهم    المؤلفة 

 من حيث المبدأ، أن يضم أي وفد من الوفود المراقبِة أكثر من شخصين.
 

 جدول الأعمال والقواعد 
 5القاعدة 

مشروع القواعد  على المؤتمر جدول أعمال مؤقت إلى جانب  جدول أعماله وقواعده. ويوُزَّع    مداولاته،المؤتمر في بداية    ريق
 الذي اقترحته اللجنة التحضيرية. 

 رئاسة المؤتمر واللجنة التحضرية 
 6القاعدة 
يتولىى رئيس الاتحاد البرلماني الدولي رئاسة المؤتمر، وافتتاح جلساته، وتعليقها واختتامها، وتوجيه مداولات المؤتمر،    .1

س في  ، ويعلن اختتام المؤتمر. وتكون قرارات الرئيكلمتهمإلقاء  وضمان التقيىد بالقواعد، ويدعو المتكلمين إلى  
 دون مناقشة. هذه المسائل نهائية وتقُبل من 

 يبت الرئيس في جميع المسائل غير المشمولة بهذه القواعد بعد أن يتلقى مشورة اللجنة التوجيهية عند الضرورة.   .2
بمساعدة    من بين رؤساء البرلمانات   إقليميأساس  نواب الرئيس الذين تقترحهم اللجنة التحضيرية على    يقوم  .3

 .  الرئيس
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 7القاعدة 
ونائب رئيس اللجنة التنفيذية    ورئيس البرلمان المضيف،  تتألف اللجنة التوجيهية من رئيس الاتحاد البرلماني الدولي،  .1

 البرلماني الدولي، ونواب الرؤساء من بين اللجنة التوجيهية التي تمثل كل مجموعة جيوسياسية.  للاتحاد
تقوم اللجنة التوجيهية، التي يساعدها الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي، باتخاذ جميع التدابير المناسبة لضمان    .2

 طبقاً لهذه القواعد.  ة  بطريقة سلستنظيم المؤتمر تنظيماً فعالاً وسير مداولاته 
 

 الترتيب  -الحق في الكلام 
 8القاعدة 
 المؤتمر:  التكلم فيدعوة رؤساء البرلمانات والرؤساء والشخصيات الأخرى إلى أخذ الكلمة و  تجوز  .1

(i)  من هذه القواعد، بمن فيهم رؤساء  3للقاعدة وفقاً  جميع رؤساء البرلمانات الذين تلقوا دعوة للحضور
 من مجلسين.  المؤلفة كلا مجلسي البرلمان في حالة البرلمانات 

 (ii)   البرلماني الاتحاد  دائم في  مراقب  ومركز  منتسبة  لديها عضوية  التي  الرسمية  البرلمانية  المجالس  رؤساء 
 الدولي.

في حفل افتتاح المؤتمر، ويدُعى أيضاً رئيس الجمعية العامة للأمم  يدُعى الأمين العام للأمم المتحدة إلى التكلىم    .2
المتحدة إلى التكلىم في المؤتمر. ويجوز لرئيس المؤتمر على نحو استثنائي، بعد التشاور مع اللجنة التوجيهية، أن  

 يدعو شخصيات أخرى إلى التكلىم في المؤتمر. 
 9القاعدة 
يكون من حق كل رئيس برلمان أن يتكلم لمدة خمس دقائق. وفي الحالات التي يرغب فيها كلا رئيسي برلمان    .1

 يكون من حق كل منهما التكلم لمدة أربع دقائق.  لمؤتمرمن مجلسين في التكلم في ا مؤلف
الحق في أن يتكلىم كل منهم    أعلاه  ( 2)  1.8يكون لرؤساء المجالس البرلمانية الرسمية المشار إليهم في القاعدة     .2

 لمدة ثلاث دقائق. 
الكلمات التي لم    محاضر ومجموعة هية، بتضمين  على مشورة اللجنة التوجي  ًً يجوز لرئيس المؤتمر أن يأذن، بناء  .3

 لأحد الوفود إلقاؤها في المؤتمر.  يتسنى 
حلقات    ستنغقد  الرسمية لدى الأمم المتحدة. . من أجل المناقشة العامة، سيتم تأمين ترجمة فورية للغات الستة  4

النقاش وفعاليات أخرى التي  تشكل جزءاً من من البرنامج الرسمي للمؤتمر بلغات العمل الأربعة لدى الاتحاد  
 . البرلماني الدولي )الإنجليزية، والفرنسية، والإسبانية، والعربية( 
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 10القاعدة 
، على أن تأخذ في الاعتبار قدر  حدثينالبرلماني الدولي الترتيب الذي تلُقى به كلمات المتلاتحاد  ل  الأمانة العامةتحدد  

الإمكان، التفضيلات التي أعرب عنها كل وفد مسجَّل. ويبت رئيس المؤتمر، تساعده في ذلك اللجنة التوجيهية، في  
 . تحدثينجميع المسائل المتعلقة بترتيب إلقاء كلمات الم

 
 11القاعدة 

وز لمندوبين آخرين مقاطعة المتكلىمين إلا بشأن نقطة نظام. ويبت رئيس المؤتمر فوراً وبدون مناقشة في جميع نقاط لا يج 
 النظام.

 12القاعدة 
بالموضوع المطروح للمناقشة أو يخل بالمناقشة باستخدامه   أي متحدث لا يتقيىدفي حال  إلى مراعاة النظامالرئيس  دعو ي

ن يشطب من  عبارات مسيئة إلى احترام النظام. ويجوز للرئيس عند الضرورة أن يسحب الإذن الممنوح له بالتكلىم وأ
 نة. المحضر أي كلمات مستهج

 13القاعدة 
 ويتخذ عند الضرورة أي تدابير تلزم لاستعادة النظام. ينظر الرئيس فوراً في أي حدث قد يقع أثناء انعقاد المؤتمر 

 اعتماد الإعلان
 14القاعدة 
 يختتم المؤتمر أعماله باعتماد إعلان رسمي.   .1
 يوُزَّع مشروع الإعلان الذي أعدته اللجنة التحضيرية على جميع المشاركين قبل المؤتمر.   .2
 ويجوز لها أن تعدىل نص الإعلان عند الضرورة. تجتمع اللجنة التحضيرية عشية المؤتمر   .3
 يعرض المقرر مشروع الإعلان على المؤتمر.   .4
 
 
 

 الوثائق الرسمية
 15القاعدة 
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اللجنة   .1 تعدهما  اللذين  المؤقت ومشروع الإعلان  للمؤتمر في كل من جدول الأعمال  الرسمية  الوثائق  تنحصر 
  والنشرة اليومية من اللجنة التحضيرية للمؤتمر، وقائمة المشاركين    الكلفة التحضيرية، ومشروع القواعد والتقارير  

 . العامة المؤتمر اللتين تعدهما الأمانة  لأعمال
. بعد  تحاد البرلماني الدوليليزية والفرنسية، وهما لغتا العمل الرسميتان لدى الاالوثائق وتوزَّع باللغتين الإنجعد  تُ   .2

 للأمم المتحدة.   ة وزَّع باللغات الرسمية الستاعتماده، يترجم الإعلان الأخير ويُ 
لهذا  عند مداخل قاعة الجلسات العامة  ترغب الوفود في أن يجري توزيعها،    التي قد  وثائق المعلومات،  توضع    .3

 الغرض.
 
 

 العامة  الأمانة
 16القاعدة 
 المؤتمر.  أعماليقوم الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي أو ممثله بمساعدة رئيس المؤتمر في توجيه   .1
 أو ممثله إلى توضيح أي مسألة تطُرح أثناء المناقشة. البرلماني الدولي يجوز للرئيس أن يدعو الأمين العام للاتحاد   .2
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DRAFT RULES OF THE CONFERENCE 
 
RULE 1 
 

 The Fifth World Conference of Speakers of Parliament is convened by the 
Inter-Parliamentary Union (IPU), in close cooperation with the United Nations and 
the Austrian Parliament (hereinafter referred to as the Host Parliament). 
 

Venue and duration 
 

RULE 2 
 

1. The Conference is convened at the United Nations Office in Vienna from 19 to 
21 August 2020.  
 

2. The Conference shall begin its deliberations on Wednesday, 19 August at 
10 a.m. and shall end by 6 p.m. on Friday, 21 August 2020. 
 

3. The Conference shall hold six sittings from 10 a.m. to 1 p.m. in the mornings 
and from 3 p.m. to 6 p.m. in the afternoons. 
 

4. If necessary, the President of the Conference may decide, on the advice of 
the Steering Committee, to extend the debate of some sittings. 
 

Participants and observers 
 

RULE 3 
 

1. Invitations to the Conference shall be extended by the President of the IPU 
and the Speaker of the Host Parliament to the Speakers of all Member Parliaments 
of the IPU and to the Speakers of all other parliaments of UN Member States not 
represented at the IPU.  
 

2. In the case of bicameral parliaments, invitations will be addressed to the 
Speakers of both chambers. 
 

3. The Presidents of the main regional and international parliamentary 
assemblies and organizations, as well as representatives of programmes and 
agencies of the United Nations system, may attend the proceedings of the 
Conference as observers. 
 

Size of delegations 
 

RULE 4 
 

 The size of the delegation of each parliament shall, in principle, not exceed six 
persons (10 persons in the case of bicameral parliaments), including the Speaker(s). 
Associate Members may register a maximum of four delegates; invited Observer 
delegations shall, in principle, be composed of no more than two persons. 
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Agenda and Rules 
 

RULE 5 
 

 At the beginning of its proceedings, the Conference shall adopt its Agenda and Rules. A 
provisional agenda will be distributed before the Conference, along with the draft rules proposed by 
the Preparatory Committee. 
 

Presidency and Steering Committee 
 

RULE 6 
 

1. The President of the IPU shall be the President of the Conference and shall open, suspend and 
close the sittings, direct the proceedings of the Conference, ensure that the Rules are observed, call 
upon speakers and declare the Conference closed. The President's decisions in these matters shall 
be final and shall be accepted without debate.  
 

2. The President shall decide on all matters not covered by these Rules, after taking the advice of 
the Steering Committee if necessary. 
 

3. The President shall be assisted by Speakers proposed on a regional basis from among the 
Speakers on the Preparatory Committee.  
 

RULE 7 
 

1. The Steering Committee shall be composed of the President of the IPU, the Speaker of the Host 
Parliament, the Vice-President of the IPU Executive Committee and Vice-Presidents from among the 
Preparatory Committee representing each geopolitical group.  
 

2. The Steering Committee, which shall be assisted by the Secretary General of the IPU, shall take 
all appropriate measures to ensure the effective organization and smooth functioning of the 
Conference proceedings, in conformity with these Rules. 
 

Speaking rights – Order 
 

RULE 8 
 

1. The following Speakers of parliament, Presidents and other persons shall be invited to take the 
floor and address the Conference:  
 

(i) All Speakers of parliament who have received an invitation in conformity with Rule 3 of these 
Rules, including the Speakers of both chambers in the case of bicameral parliaments; 

(ii) The Presidents of the official parliamentary assemblies that are Associate Members and 
Permanent Observers of the IPU.   

 

2. The Secretary-General of the United Nations shall be invited to address the inaugural ceremony 
of the Conference, and the President of the United Nations General Assembly shall be invited to speak 
at the Conference. The President of the Conference may invite other persons to address the 
Conference, following consultation with the Steering Committee. 
 

RULE 9 
 

1. Each Speaker of parliament shall in principle be entitled to five minutes' speaking time. In 
instances where both presiding officers from a bicameral parliament wish to address the Conference, 
each of them will be entitled in principle to speak for four minutes. 
 

2. The Presidents of the official parliamentary assemblies referred to in Rule 8.1 (ii) above shall 
each be entitled to three minutes' speaking time.  
 

3. The President of the Conference may authorize, on the advice of the Steering Committee, the 
inclusion in the records and subsequent publication of speeches that could not be delivered by a 
delegation present at the Conference. 
 

4.  For the General Debate, interpretation will be provided in the six official languages of the United 
Nations. Panel discussions and other events that form part of the formal programme of the Conference 
will be conducted in the four working languages of the IPU (English, French, Spanish and Arabic). 
 



 - 3 -  
 

RULE 10 
 

 The order of speakers shall be established by the IPU Secretariat, taking into consideration, as 
far as possible, the preferences expressed by each registered delegation. The President of the 
Conference, assisted by the Steering Committee, shall deal with all matters relating to the order of 
speakers.  
 

RULE 11 
 

 Speakers may be interrupted by other delegates only on a point of order. The President shall 
rule immediately without debate on all points of order.  
 

RULE 12 
 

 The President shall call to order any speaker who fails to keep to the subject under discussion 
or who prejudices the debate by using abusive language. The President may, if necessary, withdraw 
permission to speak, and may have the objectionable words withdrawn by the speaker and/or struck 
from the record.  
 

RULE 13 
 

 The President shall deal immediately with any incident that arises during the Conference and, if 
necessary, take any measure required to restore order.  
 

Adoption of the Declaration 
 

RULE 14 
 

1. The Conference shall conclude its work by adopting a solemn Declaration. 
 

2. The draft Declaration prepared by the Preparatory Committee shall be distributed to all 
participants in advance of the Conference. 
 

3. The Preparatory Committee shall meet on the eve of the Conference, and may amend the text if 
necessary. 
 

4. The draft Declaration shall be presented to the Conference by the Rapporteur(s). 
 

Official documents 
 

RULE 15 
 

1. The provisional agenda, the draft Declaration drawn up by the Preparatory Committee, the draft 
Rules, reports commissioned by the Preparatory Committee for the Conference, the list of participants 
and the daily journal of the Conference proceedings prepared by the Secretariat shall be the only 
official documents of the Conference.  
 

2. Documents will be prepared and distributed in English and French, the two official working 
languages of the IPU. After its adoption, the Final Declaration will be translated and circulated in the 
six official languages of the United Nations. 
 

3. Information documents that delegations may wish to have distributed shall be placed on tables 
set aside for this purpose at the entrance to the Plenary Hall. 
 

Secretariat 
 

RULE 16 
 

1. The IPU Secretary General or his representative shall assist the President in directing the 
proceedings of the Conference. 
 

2. The IPU Secretary General or his representative may be invited by the President to clarify any 
issue during the debate. 


